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شورای شهر پایتخت درباره وضعیت قرمز ناوگان حمل و نقل عمومی هشدار داد

تهران در توقفگاه اتوبوس

کمبودها رو به افزایش است
بحران تجهیزات پزشکی در بیمارستان ها

 چالش آمارها
هرچند آمارهای ارائه شده از سوی شهردار تهران متناقض با 
آمارهای ثبت شــده در آمارنامه شهرداری و سند تحویل و تحول 
شهرداری تهران بود، در این اسناد تعداد اتوبوس های فعال شهر 
تهران شش هزارو ۱٥۰ دستگاه اعلام شده بود. برای دومین بار در 
صحن شورای شهر تهران این آمار مورد اختلاف رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل و پرویز ســروری، نایب رئیس شــورای شهر 
تهران شــد. سروری در واکنش به سخنان تشکری هاشمی گفت 
که او از اعضای ارزشــمند شــورای شهر اســت؛ اما گزارش های 
اشتباهی به کمیسیون عمران داده می شود. تشکری هاشمی هم 
در پاسخ گفت آقای ســروری نور چشم ماست؛ اما بحث تحقیر 
یکدیگر را نداریم و مگر ما می توانیم عدد واقعی را تکذیب کنیم.

 بدترین وضعیت اتوبوس رانی پایتخت
ســید جعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون عمــران و 
حمل ونقل شــورای شــهر تهران، با اســتناد به گــزارش نظارتی 
شــش ماهه پروژه های تملــک دارایی های ســرمایه ای در حوزه 
معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران از طرف کمیسیون 
برنامه و بودجه شــورا گفــت: در اتوبوس رانی با بدترین وضعیت 
روبــه رو هســتیم و در ایــن دوره مدیریت شــهری، مجموعا ۱۴۵ 
دســتگاه اتوبوس بــا تخفیف ۸۰ درصدی از طریــق دولت و ۱۷۵ 
دســتگاه اتوبوس نیز از محل قراردادهای قبلی تحویل گرفته ایم 

و به جز این اتوبوس ها، هیچ اتوبوس دیگری تحویل نگرفته ایم.
 اورهال اتوبوس یا رنگ آمیزی بدنه

او با بیان اینکه در حال حاضر مجموعا ۱۴۰۰ دستگاه اتوبوس 
فعال به مردم تهران خدمات می دهند؛ در صورتی که طبق برنامه، 
تهران به هفت هزار دستگاه اتوبوس نیاز دارد، گفت: واقعیت این 
است که برای رسیدن به هفت هزار دســتگاه اتوبوس موردنیاز، 
هیچ برنامه مشــخصی وجــود ندارد و هیچ افق روشــنی دیده 
نمی شــود. در حال حاضر باید منتظر بمانیــم و ببینیم دولت چه 
تعداد از اتوبوس هایی را که از خودروســازان دریافت می کند، به 
تهران اختصاص می دهد. متأســفانه برنامه بازسازی اتوبوس ها 
نیز به شــکل درســتی پیش نمی رود و با وجود اینکه گفته شده 
۵۵۰ دســتگاه اتوبوس، اورهال شــده اند؛ اما آنچه اتفاق افتاده، 
پرداخت مبالغی به شــرکت های خصوصی بــرای رنگ کاری و 

نقاشی اتوبوس های شان بوده است.
  ۷۰۰ اتوبوس دو کابین خاک می خورند

تشکری هاشــمی با بیان اینکه قرار بــود اتوبوس هایی که در 
توقفگاه ها و تعمیرگاه ها خوابیده بودند، بازســازی شــده و وارد 
چرخه خدمات رســانی شــوند، گفت: به جز یک شرکت که با آن 
قرارداد بســته شده اما جاری نشده است، هیچ شرکت دیگری با 
شرکت واحد قرارداد ندارد. ۷۰۰ دستگاه اتوبوس دوکابین و ۱۳۰۰ 
دستگاه اتوبوس تک کابین در توقفگاه ها و تعمیرگاه های شرکت 
واحــد خاک می خورند، گفت: این در شــرایطی اســت که مردم 
ساعت ها در ایستگاه ها منتظر اتوبوس می مانند؛ بنابراین دو هزار 
دستگاه اتوبوس تک کابین و دوکابین متوقف شده باید به فوریت 
بازسازی شوند و به موازات آن، نسبت به خریداری اتوبوس های 
جدید نیز اقدام شــود. رئیس کمیســیون عمــران و حمل ونقل 
شورای شهر با تأکید بر اینکه توسعه حمل ونقل عمومی، اولویت 
اصلی مدیریت شــهری اســت و از این رو، ضعف و عقب ماندگی 
ناوگان اتوبوس رانی باید هرچه ســریع تر جبران شود، گفت: قرار 
بود نســبت به اختصاص ۸۰۰ میلیارد تومان برای خرید قطعات 
مترو از طریق بانک شــهر و نیز بازسازی ۱۳ رام قطار مترو در سه 
بخش ناوگان، مرکز فرمان و تجهیزات ثابت اقدام شــود که لازم 

است در هر دو مورد نتایج اقدامات انجام شده اعلام شود.
 اتوبوس های شلوغ و ایستگاه های پرمسافر

مهدی اقراریان هم از شــهرداری درخواســت کرد آماری از 
اتوبوس ها و واگن های متوقف شــده به شــورای شهر داده شود 

و طی یک زمان بندی مشــخص شــود چه تعداد از این اتوبوس 
و واگن ها وارد ناوگان می شــوند. او به ایستگاه های اتوبوس های 
BRT اشــاره کرد که مســافران زیادی در انتظار اتوبوس بودند و 
اتوبوس هایی که ظرفیت سوار کردن مســافر تازه را نداشتند و از 
سویی شــاهد ترافیک این روزهای خیابان های پایتخت هستیم؛ 
بنابرایــن در یک جدول زمان بندی شــده اعلام شــود چه تعداد 

اتوبوس و واگن وارد ناوگان می شود.
 پاسخ فوری به نیاز ناوگان حمل ونقل

حبیب کاشــانی، عضو دیگر شورای شهر تهران، هم به حادثه 
چند هفته پیش در مترو اشاره کرد که دیگر به خاطر اشتباه راهبر 
قطار نبوده و مشکل اصلی قطعات یدکی بوده و نشان می دهد باید 
پاسخ فوری به نیازهای حمل ونقل عمومی داد. ناصر امانی هم به 
ثبات مدیریتی در حوزه حمل ونقل عمومی اشــاره کرد و تغییرات 
پی در پی که در شرکت بهر ه برداری مترو و اتوبوس رانی رخ داده و 
گفت: تا مدیران بخواهند بدانند خط تندرو چیســت و با مشکلات 
حوزه آشنا شوند و آن را پیگیری کنند، شاهد تغییر مدیریت هستیم؛ 

بنابراین نیازمند ثبات مدیریت در این حوزه هستیم.
 تشکیل کمیته صحت سنجی آمارهای حمل ونقل

پرویز ســروری نیز به تردید آماری تشکری هاشــمی واکنش 
نشــان داد و گفت: آیا ۵۹۱ اتوبوس اورهال شده فقط رنگ آمیزی 
بوده؟ برای مان ســؤال اســت که گزارش های شهرداری درست 
اســت یا صحبت های عضو شورا؟ آیا گزارش های غلط به عضو 
شورا می دهند یا شــهرداری گزارش غلط به ما می دهد؟ یک بار 

برای همیشــه باید این مسئله حل شود و پیشــنهاد می کنم که 
ریاست شورا گروهی را مأمور کند تا آمار درست را احصا کند.

درخواست
تشکری هاشــمی در واکنش به این سخنان گفت: سروری نور 
چشم ماست؛ اما نیت تحقیر یکدیگر را نداریم و مگر ما می توانیم 
عــدد واقعی را تکذیب کنیم. من هفته پیش تذکری دادم و آقای 
فروزنده، معاون مالی شــهردار تهران، با من تماس گرفت و گلایه 
کرد و درخواست جلسه داشت؛ اما سه بار تاکنون از آقای فروزنده 
و آقای بهرامی درخواســت جلسه فوری کرده؛ اما نشده و ما نیز 
می خواهیم که آمارها روشن شــود؛ چرا که هنر ما این نیست که 
عدد بزرگ را بگوییم که مثــلا کار می کنیم و درمورد اورهال ۵۹۱ 
اتوبــوس باید بگویم که اتوبوس های اورهال شــده صد مورد هم 
نیســت. مهدی چمران در واکنش به ایــن تضارب آرای دو عضو 
گفت: حتما جلسه ای را برای بررسی وضعیت اتوبوس رانی برگزار 
می کنیم و از معاون حمل ونقل نیز می خواهیم تا هرچه ســریع تر 
مدیریت توانمند بــرای اتوبوس رانی انتخاب کنند تا آن حوزه هم 
سر و سامان بگیرند؛ اما واقعیت این است که اتوبوس داخلی پنج 
میلیارد و اتوبوس خارجی هشــت میلیارد است و ما دو جلسه در 
مجلس داشتیم که ســازندگان اتوبوس به ما بگویند که توانایی 
تولید چند اتوبوس را دارند؛ اما آنها فقط می گفتند که ۱۴ ماه زمان 
لازم دارنــد و ما به آنها گفتیم که تا عید چند دســتگاه می توانید 
تحویل دهید که بالاخره هم نتوانستند بگویند که توانایی تحویل 

چند اتوبوس تا عید را دارند.

 نمی دانیم اتوبوس های مان تا پایان روز سرپا هستند
اما جــلال بهرامی، معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری 
تهران، وضعیت نگران کننده تری از ناوگان اتوبوس رانی ترســیم 
کرد. او گفت که همه ناوگان اتوبوس رانی فرسوده است و تلاش 
می شــود اتوبوسی که وارد خط می شــود، بتواند تا پایان ساعت 
اداری در خط خدمات رســانی کند و ســرپا بماند. راهکار فوری 

او برای حل این چالش خرید اتوبوس دست دوم خارجی بود.
 راهکار فوری خرید اتوبوس دست دوم

موضوعی که مورد انتقاد بســیاری از کارشناســان این حوزه 
اســت و به اعتقاد این کارشناسان در حال حاضر دو هزار اتوبوس 
در پارکینگ های شــهرداری متوقف هســتند که با ۵۰۰ میلیون 
تومان می توان آنها را اورهال اساســی کــرد و در مدت کوتاهی 
وارد ناوگان کرد؛ اما این اتفاق از سوی شهرداری نمی افتد و برای 

اورهال اساسی با خودروسازی قرارداد بسته نشده است.
بــه اعتقاد آنها اتوبوس های ســرحال خارجی در نهایت پنج 
ســال فعالیت می کنند؛ در حالی که این اتوبوس ها با هزینه کمتر 
می توانند چند ســال دیگر به مســافران تهرانی  خدمات رسانی 

کنند.
اتوبوس های سه کابین ظرفیت ۳ اتوبوس را دارند

جلال بهرامی درباره نحــوه تأمین اتوبوس های پایتخت هم 
گفت: دوهــزارو ۱۰۰ دســتگاه اتوبوس بخــش خصوصی باید 
تا پایان ســال اورهال شــوند و تعهد وزارت کشــور نیز تأمین دو 
هزار دســتگاه اتوبوس است. وزارت کشــور اعلام کرده بود که 

توان تأمین ۳۰۰ دســتگاه اتوبوس سه کابین را دارد که با فرمول 
تأمین مالی مشــترک وزارت کشور و شهرداری خریداری شود، ما 
عین ۳۰۰ دستگاه را برای شهر تهران تأمین می کنیم که کارهای 
بانکی درحال انجام اســت و نکته درخورتوجه این است که هر 
دستگاه اتوبوس سه کابین ظرفیتش معادل سه دستگاه اتوبوس 
تک کابین است. او با بیان اینکه ما نیز در میزان تولید شرکت های 
سازنده اتوبوس داخلی ابهام داریم و نمی دانیم که تا پایان سال 
چند اتوبوس می توانند تحویل دهند، گفت: من وقتی قراردادی 

را امضا کردم، پایین آن این موضوع را تأکید کردم و نوشتم.
معاون شهردار تهران با بیان اینکه وزارت کشور زمینه تولید 
را فراهــم می کند و بایــد بگویم که برخــی از خطوط اتوبوس 
تولید داخلی بین چهار تا شــش ماه بعــد از پیش پرداخت باید 
قطعات و نیروی انسانی شــان را تکمیل کنند، افزود: اینکه ۵۰۰ 
دســتگاه اورهال شــود یا نشــود، تأثیری در حمل ونقل عمومی 
ندارد. هرچند من اطلاعات این اتوبوس ها را با پلاک و شرایطش 
در گزارش شــورا ارائــه می دهم؛ اما موضوع اصلی این اســت 
که ناوگان ما فرسوده اســت و این عقب ماندگی با ۵۰۰ دستگاه 

جبران نمی شود.
او بــا بیــان اینکه برخی شــرکت ها حتی توان ســاخت یک 
اتوبوس را ندارند، گفت: مکاتبه ای با ۱۵ تولیدکننده داشته ایم و 
مــا اعلام کرده ایم که در یک بازه ۳۶ ماهه چقدر ظرفیت تحویل 
دارند که نکته درخورتوجه این اســت که اکثر این تولیدکنندگان 
حتی ســایپا ظرفیت تولیدی اش صفر بوده اســت و این نشــان 
می دهد کــه تولیدکنندگان ما تازه می خواهنــد خط تولید خود 
را راه اندازی کنند. از ســال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۸ افــق ۱۰ هزار اتوبوس 
پیش بینی شــده اســت، نزدیک ترین راه تأمیــن اتوبوس واردات 
اســت که ما با وزارت اقتصاد، مجلس و دولــت رایزنی کردیم 
و رئیس جمهور نیز دســتورش را صادر کرده است که مقدمات 
واردات دو هزار دســتگاه اتوبوس انجام شــود؛ اما هنوز وزارت 
صمت دســتورالعمل اجرائی آن را صادر نکرده و این در حالی 
است که کشورهای خارجی و همســایه می توانند در کوتاه ترین 

زمان این اتوبوس ها را تأمین کنند.
او با بیان اینکه ما با پنج خودروساز با اولویت خرید هزارو ۵۰۰ 
دستگاه اتوبوس گازوئیلی و هزارو ۵۰۰ دستگاه اتوبوس برقی و 
گازی وارد مذاکره شــدیم و در حال توافق هستیم که ۲۵ درصد 
موارد به صورت غیر نقد تأمین شود،  گفت: بازپرداخت به صورت 
هشت ســاله است تا فشــار مالی بر دوش شــهرداری نباشد اما 
دقت داشته باشــید که درباره آمارهایی که در مورد اتوبوسرانی 
بیان می شود، مربوط به اتوبوس های بخش خصوصی است که 
۱۰ سال تعهد کار دارند و بعد از آن عملا مالکیت شان به همان 
شرکت خصوصی انتقال داده می شود و در حال حاضر عمر مفید 
این اتوبوس ها به بیش از ۱۵ ســال رســیده و عمــلا اجازه آنها 
دست ما نیست و هر لحظه که بخواهند می توانند خدمات ارائه 
نکنند و این میزان اتوبوس ســه هزار دستگاه است که البته اکثر 

آنها زمین گیر شده اند.
 سهم اتوبوس های فرسوده در آلودگی هوا

درحالی چشم انداز روشــنی برای رسیدن اتوبوس های نو به 
ناوگان فرسوده اتوبوسرانی نیست.

زهره عبادتی، معاون محیط زیســت انسانی اداره کل محیط 
زیست تهران به تازگی گفته است : مسئله اتوبوس های فرسوده 
به عنوان یکی از منابع متحرک آلودگی هوا موضوعی بسیار مهم 
اســت که باید به آن توجه شود. شاید بهتر باشد بر اساس قانون 
هوای پاک ابتدا تکلیف موضوعی مانند فرسودگی اتوبوس های 
موجود در تهران که بخشــی از منابع متحرک آلاینده هســتند، 
مشخص شــود. برای دســتیابی به این هدف باید دستگاه های 
مختلف دست به دســت هم دهند والا با حلــوا حلوا کردن کام 

تلخ هوای تهران شیرین نخواهد شد.

نورا حسینی: «به دســت آوردن آمار اتوبوس های فعال تهران چندان سخت نیست. هر روز این آمار برای مدیران ترافیکی شــهرداری تهران پیامک می شود»؛ این را علی اصغر قائمی، عضو 
کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شــهر تهران، می گوید. او به مدیران شهری یادآوری می کند همه اتوبوس های فعال سطح شهر تهران مجهز به کارتخوان و GPS هستند و بعد از پایان 
فعالیت ها و رســیدن به توقفگاه ها از ساعت ۲:۰۰ بامداد اطلاعات آنها پردازش می شــود و قبل از ساعت ۸:۰۰ صبح تسویه حساب مالی می شوند و تعداد اتوبوس های فعال، میزان تقاضا و 
نقاط مصرف در پیامکی برای مدیران این حوزه پیامک می شــود؛ بنابراین به دســت آوردن اتوبوس های فعال پیچیده نیست و سیستم بررسی دقیق آن وجود دارد که می تواند دست کم این 
دسترســی به اعضای کمیســیون عمران و حمل ونقل هم داده شود. پیشنهاد قائمی بعد از آن مطرح شد که باز هم آمار اتوبوس های فعال سطح شهر تهران در صحن شورای شهر حاشیه ساز 
شد. نخســتین بار شهردار تهران در برابر آمارهای ارائه شده از سوی سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل وضعیت اتوبوس رانی تهران را میراث دوران مدیریت او 
در شــهرداری عنوان کرد. علیرضا زاکانی گفت: در شروع دوره پنجم شــورا تعداد اتوبوس های شرکت واحد سه هزارو ٥۰۰ دستگاه بوده و در دو دهه گذشته هیچ گاه از چهارهزارو ۹۰۰ دستگاه 

بیشتر نشده است.

دوشنبه
۷ آبان  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۳۲

حبیب احســنی پور: هنوز کمبود داروهای آنتی بیوتیک به طو رکامل رفع نشده که 
خبر می رسد بیمارستان ها با کمبود کالاهای پزشکی مصرفی برای بیماران مواجه 

شده اند؛ به طوری که انجام برخی از اعمال جراحی به تأخیر افتاده است.
به گزارش «شــرق» موضوع کمبــود تجهیزات و ملزومات پزشــکی در مراکز 
درمانــی به ویژه در بخــش دولتی، باعث شــده که در روند درمــان و خدمت به 
بیماران، با مشــکلات عدیده ای مواجه شــویم؛ به طوری که مدیران بیمارستان ها 
هر روز فهرســت بلندبالایی از کمبودهای اقلام مصرفــی را به اداره کل تجهیزات 
پزشــکی ارســال می کنند. بررســی ها نشــان می دهد که در حال حاضر بیشــترین 
کمبودهای اقلام پزشــکی مصرفی در بیمارستان ها مربوط به بیماری های قلبی-
عروقی، مغزی و ارتوپدی اســت. روح االله مزینانــی، مدیرکل تجهیزات و ملزومات 
پزشــکی ســازمان غذا و دارو، در واکنــش به کمبود بیــش از ۲۰۰ قلم تجهیزات 
مصرفی در بیمارســتان ها گفته است که اعداد و ارقام مبهمی که درباره کمبودها 
عنوان شــده اســت، نســبت به تنوع و تعداد ثبت ۳۷۸ هزار کــد IRC تجهیزات 
پزشــکی در کشــور که ۲۴۰ هزار عدد آن مصرفی است، با نگاه منصفانه به فرض 
درست بودن نیز نسبت به تعداد کالاهایی که مدیریت می شود، عدد بالایی نیست. 

این ادعا در حالی مطرح می شــود که حتی یک قلم کمبود کالای پزشکی مصرفی، 
می تواند جان بیمار را به خطر بیندازد. به طوری که اگر باتری قلبی نباشد، سلامت 
بیمار تهدید خواهد شد؛ بنابراین با گفتن این جمله که تعداد کمبودها چندان زیاد 

نیست، توجیه خوبی برای یک مقام مسئول در وزارت بهداشت نیست.
زهرا امکانجو، رئیس انجمن الکتروفیزیولوژی قلب ایران، با عنوان این مطلب 
کــه کمبود تجهیزات درمان آریتمی قلب جان بیماران را به خطر انداخته اســت، 
گفت: با کمبود شدید باتری های قلبی یا همان پیس میکر در کشور مواجه هستیم. 
علاوه بر آن وسایلی مانند کاتتر که برای درمان اختلال ضربان قلب یا آریتمی قلبی 

مورد نیاز است، نیز به شدت در کشور دچار کمبود است.
او تأکید کرد: بیماران زیادی با مشکل بلوک قلبی به پزشکان متخصص مراجعه 
می کنند که اگر به موقع برای آن پیس میکر یا باتری قلب اســتفاده نشود، جان شان 
را از دست می دهند؛ اما کمبود این وسیله پزشکی ضروری بسیار نگران کننده است 

و جان این بیماران را به خطر انداخته است.
رئیس انجمــن الکتروفیزیولوژی قلب ایران ادامــه داد: با توجه به کمبود این 
تجهیزات و لوازم پزشــکی نامه ای اعتراضی به وزارت بهداشــت ارســال کردیم 

که رؤســای تعداد زیادی از انجمن های پزشــکی نیز آن را امضا کردند. در همین 
حــال، بابــک زمانی، رئیس انجمن ســکته مغزی ایران، با عنــوان این مطلب که 
بیمارســتان های ایران به خدمات نوین درمان ســکته حاد مغزی مجهز نشده اند، 
گفت: از نظر تجهیزات پزشــکی برای درمان ســکته مغــزی وضعیت ایران حتی 
از کشــورهای اطراف مثل ترکیه نیز بســیار ضعیف تر اســت و نسبت به ترکیه که 
بخش عمده این کشور تحت پوشش خدمات ترمبکتومی حاد است، بسیار عقب تر 
هســتیم. او افزود: در بسیاری از کشورها، اغلب بیمارستان ها با خرید دستگاه های 
اینترونشن با مکش لخته خون خدمات درمان سکته حاد مغزی را به بیماران ارائه 
می کنند. در این مراکز با اســتفاده از ترمبوکتومی می توانند به سرعت لخته خون را 

از مغز خارج کنند و بیمار نجات پیدا کند.
زمانی گفت: اغلب کشــورها به دســتگاه های جدیدتر و پیشرفته ترمبوکتومی 
مجهز شــده اند؛ اما در ایران حتی دســتگاه های معمولی آن هم وجود ندارد و به 

علت قیمت بالای آن امکان تهیه آن برای بیماران در ایران بسیار سخت است.
تولید کنندگان و تأمین کنندگان تجهیزات و ملزومات پزشکی در کشور، معتقدند 
کــه راه حل عبور از بحران کمبود اقلام مصرفی بیمارســتان ها، تأمین ارز مورد نیاز 

وضعیت بحرانی اتوبوس های پایتخت

به روز نشــدن سامانه شفافیت در یک سال گذشــته بارها تکرار شده است. اعضای شورای شهر 
بارها نســبت به این موضوع تذکر داده اند. ناصر امانی در جلسه روز گذشته شورای شهر تهران در 
تذکری به شــهرداری، به مصوبه تعارض منافع در شــهرداری اشاره کرد و گفت: در تاریخ یکشنبه 
۱۲ دی ماه ۱۴۰۰ مصوبه ای داشــتیم و یک ماه دیگر به یک سالگی این مصوبه می رسیم. عنوان این 
مصوبه اصلاحیه مصوبه مدیریت تعارض منافع در شــهرداری تهران اســت. این مصوبه فقط یک 
ماده واحده داشــت و این بود که بعد از عبارت مدیران شــهرداری، اعضای شــورای اسلامی شهر 
تهران در مدت مســئولیت حضورشــان در شــورا را اضافه کردیم. اصل مصوبه به تاریخ سه شنبه 
دهــم مهر ۱۳۹۷ برمی گــردد که این مصوبه در شــورای پنجم به تأیید و تصویب رســید. مصوبه 
خیلی خوبی در حوزه شــفافیت و در حوزه مبارزه با فساد و رانت است و یک گام به جلو محسوب 
می شــود. او ادامه داد: ماده چهار این مصوبه، شــهرداری را مکلف کرده تا ظرف مدت سه ماه از 
تصویب این مصوبه، مشخصات، فهرســت کامل و اطلاعات دقیق و آخرین دریافتی حقوق و مزایا 
و دریافتــی مدیران شــهرداری و واحدهای تابعه را به طورکامل و به صورت برخط منتشــر کرده و 
مســتمرا به روزرســانی کند و در دســترس عموم قرار دهد. این ماده یک تبصره دارد و گفته همه 
اطلاعات اشاره شــده در ماده چهار این مصوبه درباره هر گونه استخدام کارکنان جدید در شهرداری 
تهران نیز باید منتشــر و به روزرســانی شــود و به صورت برخط در دســترس عموم قرار گیرد. ماده 
هفت این مصوبه اشــاره می کند به اینکه کارکنان شــهرداری تهران تا زمانی که با شهرداری رابطه 
اســتخدامی دارند، نمی توانند از پروانه های ســازمان مهندسی در شهرداری استفاده کنند و سپس 
شــهرداری تهران را مکلف می کند که ظرف مدت یک ماه فهرســت کارکنان دارای پروانه سازمان 
نظام مهندســی ســاختمان شهر را منتشــر کند و در دســترس عموم قرار دهد. امانی اضافه کرد: 
ماده هشــت می گوید همه وکلای دادگســتری و کارشناسان رسمی دادگســتری تحت هر عنوان با 
شــهرداری تهران و واحدهــای تابعه اش همکاری می کنند، نمی تواننــد هیچ گونه خدماتی اعم از 
حقوقی و مهندســی در تمام انواع دعاوی و پرونده هایی که علیه شهرداری و واحدهای تابعه اش 
اســت، ارائــه کنند و تبصره اش می گوید ظرف یک ماه شــهرداری موظف اســت فهرســت کامل 
این وکلا را هم منتشــر کند و هم در دســترس عموم قرار دهد. ماده ۱۰ گفته به کارگیری بســتگان 
مدیران شــهرداری تهران و واحدهای تابعه و بستگان اعضای شورای اسلامی شهر تهران در دوره 
مســئولیت در شهرداری و شورای اســلامی شهر تهران ممنوع اســت. ماده ۱۳ می گوید به منظور 
برقراری شــفافیت و عدالت در اعطای کمک های شهرداری که منظور ماده ۱۶ و ۱۷ است و جلب 
مشــارکت و نظارت افکار عمومی، شــهرداری تهران موظف است ذیل ســامانه شفافیت فهرست 
اشخاص حقوقی دریافت کننده کمک ها را منتشر و مستمرا به روزرسانی کند. عضو کمیسیون برنامه 

و بودجه شــورای شــهر تهران تأکید کرد: در ماده ۱۴ سفرهای خارجی کارکنان و مدیران شهرداری 
تهران را یادآوری می کند و می گوید به شــکل مستمر مقصد سفر، طول مدت سفر، همراهان سفر، 
علت و ضرورت ســفر و میزان و محل تأمین هزینه سفر را منتشر کند. ماده ۱۶ شهرداری را موظف 
می کنــد آیین نامه ای را در ایــن زمینه برای اجرای این مصوبه تصویب کند و به شــورا ارائه دهد و 
پس از تصویب شــورا به اجرا دربیاورد. امانی افــزود: علت اینکه این مصوبه را به عنوان تذکر بیان 
کردم، یکی از باب یادآوری خودمان اســت که مصوبه شوراست و اصلاحش کردیم و تأکید کردیم 
حتما اجرا شــود و دوم اطلاعاتی که تأکید شده به روزرسانی شود و در سامانه شفافیت قرار بگیرد 
که می دانیم ســامانه شفافیت به روزرســانی نشده و این اطلاعات در ســامانه شفافیت شهرداری 
وجود ندارد و خبرهایی که بعضا منتشر می شود، با اجرا شدن این مصوبه شفاف می شوند و جلوی 
بســیاری از ذهنیت های غلطی که علیه مدیریت شــهری این دوره وجود دارد، گرفته می شــود. در 
این مصوبه آمده که کمیســیون حقوقی و نظارت هر شش ماه یک بار موظف است این را به اطلاع 
شــورا و افکار عمومی برساند. او ادامه داد: خبرهایی در گروه های مختلف و حتی گروه های داخل 
شــهرداری درباره ســفرهای خارجی مدیران، ســفر به قطر یا جذب و اســتخدام منتشر می شود و 
جالب است که بدانید به هر سازمان یا منطقه ای می رویم، به ما می گویند در حال جذب و استخدام 
پرسنلی هستند که مرتب جذب می شوند. این در حالی است که اگر این مصوبه اجرا می شد، جلوی 
اخبار بعضا کذب و خبرســاز گرفته می شــد. البته کمیسیون حقوقی و نظارت باید هر شش ماه یک 
بار گزارشی درباره حســن اجرای این مصوبه به شورا ارائه می کرد. هفته گذشته نیز احمد صادقی 
در صد و ششــمین جلسه شورای شهر و در نطق پیش از دستور خود با بیان اینکه ۷۳ تکلیف برای 
مدیریت شــهری درباره شفافیت وجود دارد که به صورت تجمیعی به ۶۱ مورد رسیده است، گفت: 
۳۱ ســامانه در این زمینه تشکیل شده که تاکنون تنها ۱۰ سامانه به  روز شده است. امیدواریم هرچه 
ســریع تر گزارش در این زمینه از سوی شــهرداری ارائه شود که چرا باقی ســامانه ها به روز رسانی 
نشده اند. گفته شده است که مسئولیت آن با مدیرکل حراست است که من اگر ایشان را بیرون ببینم، 
نمی شناسمشان و با وجود پیگیری ها هنوز گزارش خواسته شده به ما ارائه نشده؛ درحالی که ما باید 
به مردم گزارش دهیم که چرا ســایت شفافیت به روزرسانی نشــده است. علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران نیز در توضیح ســخنان وی گفت: بخش زیادی از به روزرســانی سامانه شفافیت انجام شده 
و بخش دیگر نیز در حال انجام اســت. شهردار تهران خاطرنشــان کرد: باید توجه داشت که برای 
مســئله شفافیت زیرساخت ها، شــرایط، تجمیع اطلاعات و مواردی که وجود دارد، زمان بر خواهد 
بود؛ اما این کار اتفاق خواهد افتاد. پیش از این نیز محمدعلی الفت پور درباره به روزرســانی سایت 

«شفافیت» گفته بود: تاکنون ۳۵ سرفصل به روزرسانی شده است.

شفافیت باز هم به روز نشد

اســت که متأسفانه سازمان غذا و دارو، موضوع را چندان جدی نمی گیرد. به نظر 
می رسد شرایط بحرانی دارو در ماه های اخیر، حالا سراغ تجهیزات پزشکی آمده و 
اگر قرار باشد اقدام عاجلی در تأمین تجهیزات پزشکی صورت نگیرد، جان بیماران 
به خطر خواهد افتاد. محمدعلی محسنی بندپی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس، گفت: مشــکل ما این است که در حال حاضر همه اقتصاد برعهده بخش 
دولتی اســت و به سمت دولتی شــدن پیش رفته ایم. امروز به جایی رسیده ایم که 
دولت به تنهایی توان پیش  بردن این ماجرا را ندارد و ما ناگزیریم بخش خصوصی 
را به بازی بگیریم. اگر بخواهیم به شــکوفایی و توسعه برسیم، گریزی از اینکه این 
بخش تقویت شــود، نداریم. ما سرمایه دارانی داریم که نیاز به یک ریال تسهیلات 
بانکی ندارند و از منابع خودشــان می خواهند در توسعه کشور استفاده کنند. باید 
به موضوع محرومیت زدایی، ایجاد اشــتغال، رفع موانع تولید نه در حد شعار که 
در عمل برسیم. اگر ما به آیین نامه های صد سال پیش اتکا کنیم، قطعا توسعه پیدا 
نخواهیــم کرد و باید از حداکثر انعطاف پذیری و همراهی و همکاری بین بخشــی 
اســتفاده کنیم تا بتوانیم توسعه را رونق دهیم. مشــکل عمده ما نبود هماهنگی 
و همراهی بین بخشــی و قوانین بسیار قدیمی و کهنه است که امیدواریم با کمک 

مجلس و با همت دولت بتوانیم گام های اساسی در مسیر توسعه برداریم.
او افزود: در تجهیزات پزشــکی از مدیریت ناکارآمد رنج می بریم؛ یعنی ما باید 
دســت تولیدکنندگان را بگیریم؛ اما عملا مقاومت می کنیم. در این حوزه همچنان 
مافیا در شبکه تجهیزات پزشکی وجود دارد. مجلس و دولت و حتی قوه قضائیه 
بر مبارزه با رانت  و رانت خواران اصرار دارند؛ اما رد پای مافیا همچنان ادامه دارد و 

امیدواریم هم مجلس و هم دولت به این موضوع خاتمه بدهند.
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